
معاون سازمان اموال تملیکی به مهر خبر داد؛

آخرین جزئیات حراج چای دبش

معاون سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از برگزاری دو مزایده مربوط به حراج اموال چای 
دبش در آبان ماه به منظور بهره برداری و فرآوری این کالاهای فله ای در خطوط تولید چای خبر داد

ســعید غلامی باغی معاون بهره برداری و فروش اموال منقول ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی در گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه با آخرین وضعیت حراج اموال مربوط به چای دبش اظهار 
کرد: تفکیکی میان روش های تعیین تکلیف کالا توســط سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
وجود دارد به این صورت که فروش برخی از کالاها به صورت مزایده های الکترونیک برگزار می شود

وی با اشاره به اینکه تاکنون در استان های تهران، هرمزگان، البرز و کرمانشاه مقداری از محموله های 
چــای دبش در اختیار ســازمان جمــع آوری و فروش اموال تملیکی قرار گرفته اســت، گفت: این 
محموله ها در مزایده های قبلی از ابتدای ســال تاکنون عرضه شده و ۸۱ دسته بندی کالایی معادل 

حدود ۷۰۰ میلیارد تومان تاکنون به فروش رسیده است.
غلامی باغی اضافه کرد: به دلیل اینکه ما می خواهیم روش های فروش را تسریع و تسهیل کنیم برنامه 
ریزی کردیم دو حراج حضوری را برای این چای برگزار خواهیم کرد که یکی در استان هرمزگان و 

دیگری در استان تهران خواهد بود.
معاون بهره برداری و فروش اموال منقول سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، در تشریح نحوه 
حراج چای دبش در اســتان هرمزگان خاطرنشــان کرد: حراج حضوری استان هرمزگان مربوط به 
چایی های موجود در انبارهای استان هرمزگان است و از روز چهارشنبه دوم آبان ماه افراد می توانند 
به انبارهای ما در اســتان هرمزگان مراجعه کنند و از پارت چای بازدید کرده تا قیمت و کیفیت ها 

را ارزیابی کنند.
وی افزود: این فرآیند تا چهارشــنبه نهم آبان مــاه ادامه دارد و متقاضیان تا این تاریخ مهلت دارند 
ضمن بازدید، وضعیت کالاها را از نزدیک رؤیت کنند. در نهایت روز دوازدهم آبان ماه، این حراج به 
صورت حضوری برگزار می شــود و در سالنی که به صورت رسمی در محل اداره کل اموال تملیکی 
اســتان هرمزگان اعلام می شود، همه افراد می توانند از سراسر کشور حضور داشته باشند. آن زمان 
پارت بندی های مربوط به این کالا برائت می شــود و هر کسی که بالاترین قیمت را ارائه کند کالا 

به آن فروخته می شود.
غلامی با اشاره به جزئیات مزایده استان تهران بیان کرد: مشابه همین حراج را به صورت حضوری 
در استان تهران هم برگزار خواهیم کرد که چای های مربوط به استان البرز و تهران را در آن عرضه 
می کنیم. بازدید حراج حضوری استان تهران و البرز هم از چهارشنبه نهم آبان ماه شروع می شود و 
تا چهارشنبه ۱۶ آبان ماه افراد می توانند با مراجعه به انبارهای استان تهران و البرز از وضعیت کالا 

و قیمت آن اطلاع پیدا کنند.
وی با بیان اینکه شنبه ۱۹ آبان ماه در تهران حراج حضوری چای دبش برگزار می شود، تصریح کرد: 
با این اقدام، زمینه تسریع در تعیین تکلیف این چای ها فراهم می شود تا در شرایط کنونی که چای 
از کیفیت خوبی برخوردار است و پیش از آنکه دچار افت کیفیت شود، ان شاءالله بتوانیم آنها را به 

بازار تولید کشور عرضه کنیم.
معاون بهره برداری و فروش اموال منقول ســازمان جمــع آوری و فروش اموال تملیکی اظهار کرد: 
حراج های پیش رو به این منظور انجام می شود که این کالاهای فله ای در خطوط تولید چای مورد 
بهره برداری و فرآوری قرار گیرند و با ارزش افزوده ای که در راستای آن ایجاد می شود بتوانند بخشی 

از نیاز مصرف یک کشور را تأمین کند.

طبق اظهارات وزیر بازرگانی ترکیه، آنکارا ممنوعیت تجاری خود با »اسرائیل« را حفظ 
کرده است و به درخواست مقامات فلسطینی، فقط به شرکت های مرتبط با تشکیلات 
خودگردان فلسطین، اجازه واردات می دهد.به گزارش ایسنا، اومر بولات در حاشیه یک 
نشست صنعتی بین المللی در استانبول، به خبرنگاران گفت: ترکیه از دوم ماه مه )۱۳ 
اردیبهشت( تجارت با رژیم صهیونیستی را به طور کامل به حالت تعلیق درآورده است 
و صادرات و واردات در گمرک را به دلیل امتناع رژیم صهیونیستی از موافقت با آتش 

بس در غزه و ممانعت از ارسال کمک های بشردوستانه به غزه، متوقف کرده است.
وزیر بازرگانی ترکیه توضیح داد: مقامات گمرک، در ابتدا انجام امور تجارت مرتبط با 
»اسرائیل« را کند کردند که منجر به کاهش ۳۰ تا ۴۰ درصدی حجم تجارت در هر 
ماه شــد. با این حال، در ۹ آوریل، ترکیه با توقف صادرات هزار و ۱۹ قلم محصول در 

۵۴ دسته به »اسرائیل«، موضع محکم تری اتخاذ کرد.
بولات گفت: ترکیه در دوم ماه مه، کل تجارت با رژیم صهیونیســتی در گمرک را به 
طور کامل متوقف کرد و صادرات و واردات را به حالت تعلیق درآورد. هیچ فرآیند ثبتی 
برای رژیم صهیونیستی انجام نشده و سیستم های گمرک ترکیه، به روی تجارت رژیم 

صهیونیستی بسته مانده است.
قبل از توقف کامل صادرات و واردات در اوایل ماه مه، وزارت بازرگانی ترکیه در آوریل، 
محدودیت های صادراتی را بر روی ۵۴ گروه از محصولات به رژیم صهیونیستی اعمال 

کرده بود.
در آن زمــان، ترکیــه اعلام کــرد که تا زمانی کــه آتش بس دائــمی و کمک های 
بشردوســتانه در غزه برقرار نشود، تجارت با رژیم صهیونیستی به ارزش هفت میلیارد 
دلار در ســال را از سر نمی گیرد و نخستین شــریک تجاری بزرگ اسرائیل شد که 

چنین اقدامی انجام داد.
با وجود تعلیق تجارت با »اســرائیل«، ترکیه برای واردات فلســطینی اســتثنا قائل 
شــده اســت. بولات گفت: بنا به درخواست مداوم دولت فلســطین و وزارت اقتصاد 
ملی فلســطین، ما اجازه واردات از شرکت های فلسطینی را با تایید وزارت فلسطینی 

می دهیم.
وزیر خارجه ترکیه بر تعهد ترکیه به حمایت از فلسطین و در عین حال موضع قاطع 
خود در قبال اقدامات »اسرائیل« در منطقه تاکید کرد و گفت: در مواجهه با تجاوزات، 
وحشی گری و اقدامات رژیم صهیونیستی که در حد نسل کشی است، ما تمام اقدامات 

ممکن را در نهادهای بین المللی برای پایان دادن به آن برداشته ایم.
 A( »وزیر خارجه ترکیه، چهارشــنبه گذشته در مصاحبه با شــبکه خصوصی »اِ پارا
Para( ضمن اشــاره به تلاش های بشردوستانه این کشور در بحبوحه بحران غزه، بر 

توقف تجارت ترکیه در ماه مه تاکید کرد.
وی گفت: جمعیت فلسطینی در غزه و کرانه باختری اشغالی، به بنادر دسترسی ندارند 
و بیشــتر کالاهای ارســالی به این مناطق از طریق دو بندر بزرگ تحت کنترل رژیم 

صهیونیستی انجام می شود.
وزیر خارجه ترکیه همچنین یادآور شد که ترکیه در سال ۲۰۰۵، یک قرارداد تجارت 

آزاد با تشکیلات خودگردان فلسطین امضا کرد.
بولات ادعاها مبنی بر تجارت با رژیم صهیونیستی را رد و تاکید کرد که امور گمرکی 
چنین تجارتی انجام نمی شود و همچنین خاطرنشان کرد که ترکیه تنها کشوری است 

که چنین اقدامی را انجام داده است.
رژیم صهیونیستی با نادیده گرفتن قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل مبنی بر آتش 
بــس فوری، به حمله وحشیانه خود به غــزه پس از عملیات طوفان الاقصی در اکتبر 
گذشــته، ادامه داد. به گفته مقامات پزشکی فلسطینی، بیش از ۴۲ هزار و ۴۰۰ نفر 
از آن زمان تاکنون کشــته شده اند که بیشــتر آنها زن و کودک بوده و بیش از ۹۹ 
هزار نفر مجروح شــده اند. حملات رژیم صهیونیستی تقریبا کل جمعیت غزه را در 
میان محاصره مداوم که منجر به کمبود شدید غذا، آب سالم و دارو شده است، آواره 

کرده است.
بر اساس گزارش دیلی صباح، رژیم صهیونیستی به دلیل اقدامات خود در غزه، با یک 

پرونده نسل کشی در دیوان بین المللی دادگستری  )ICJ(  روبرو است.
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دبیر کل سازمان ملل متحد با وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران تلفنی رایزنی و گفتگو کردند.به گزارش خبرگزاری مهر، در تماس تلفنی آنتونیو گوترش دبیرکل 
ســازمان ملل متحد با سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، که عصر ســه شنبه انجام شد، آخرین تحولات منطقه مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفت.در این گفتگو، وزیرخارجه کشورمان با اشاره به وضعیت فاجعه بار انسانی ناشی از ادامه نسل کشی در غزه و تجاوز رژیم صهیونیستی به لبنان، از دبیر کل سازمان 
ملل متحد خواست همه ظرفیت های این نهاد بین المللی را به منظور توقف جنایات و تجاوزات رژیم اسرائیل و ارسال کمک های بشردوستانه به لبنان و غزه بکار گیرد.

عراقچی با تکرار موضع اصولی کشورمان مبنی بر ضرورت حفظ صلح و ثبات در منطقه، تصریح نمود که جمهوری اسلامی ایران در عین تلاش همه جانبه برای حراست از 
صلح و امنیت منطقه، از آمادگی کامل برای پاسخ قاطع و پشیمان کننده به هر گونه ماجراجویی از سوی رژیم صهیونیستی برخوردار است. وی تاکید کرد که مسئولیت 

عواقب گسترش ناامنی در منطقه بر عهده این رژیم و حامی اصلی آن یعنی ایالات متحده آمریکا خواهد بود..

www.sobh-eqtesad.ir

عراقچی خطاب به گوترش:
پاسخی پشیمان کننده به هرگونه ماجراجویی اسرائیل می دهیم

info@sobh-eqtesad.ir

تورم ژاپن کاهش یافت

داده ها نشان داد تورم ژاپن در ماه سپتامبر از سه درصد به ۲.۵ درصد کاهش 
یافته است.به گزارش ایسنا، بر اساس آخرین گزارش منتشر شده توسط اداره 
آمار ژاپن، تورم سالانه ژاپن در ماه سپتامبر به ۲.۵ درصد رسید که نسبت به 
سه درصد گزارش شــده در ماه آگوست کاهش یافته است.رقم منتشر شده 
توســط اداره آمار ژاپن انتظارات تحلیلگران را برآورده کرد.در ماه ســپتامبر، 
قیمت مواد غذایی ۳.۴ درصد نسبت به بازه زمانی مشابه سال قبل و ۱.۴ درصد 
نسبت به ماه قبل افزایش یافت.افزایش قیمت برق کمترین میزان را در سه ماه 
اخیــر ثبت کرد، زیرا تاثیر حذف یارانه انرژی در ماه مه کاهش یافت و هزینه 
سوخت بسیار کندتر افزایش یافت. علاوه بر این، هزینه ها برای غذا، مبلمان و 
ظروف خانگی و حمل و نقل و فرهنگ تعدیل شد و قیمت ها برای ارتباطات و 
آموزش کاهش بیشتری یافت.شاخص قیمت مصرف کننده )CPI( بدون مواد 
غذایی تازه و انرژی نســبت به مدت مشابه سال قبل ۲.۱ درصد رشد کرد، در 
حالی که شاخص بدون احتساب مواد غذایی تازه ۲.۴ درصد به صورت سالانه 
افزایــش یافت.در همین حال، نرخ تــورم اصلی به کمترین میزان در پنج ماه 
گذشته یعنی ۲.۴ درصد رسید که نسبت به ۲.۸ درصد در ماه آگوست کاهش 
ثبــت کرد.کازوئو اوئدا، رئیس بانک مرکزی ژاپن اظهار کرد: اگر تورم به مسیر 
پیش بینی شده خود ادامه دهد، این بانک به افزایش نرخ ها ادامه خواهد داد. با 
این حال، وی تاکید کرد این بانک این مورد را ارزیابی خواهد کرد که چگونه 
بهبود ناپایدار ژاپن تحــت تاثیر عدم اطمینان اقتصادی جهانی قرار می گیرد.

اکونومی گزارش کرد، با انتشــار این گزارش، شاخص نیکی ۲۲۵ ژاپن با ۰.۳ 
درصد افزایش به بالای ۳۹ هزار واحد در حالی که شــاخص تاپیکس با ۰.۲۵ 

درصد افزایش به ۲۶۸۵ رسید.

مهلت رفع تعهد ارزی 
تا پایان سال تمدید شد

بر اســاس مصوبات کارگروه برگشت ارز حاصل از صادرات، دسترسی به کوتاژ 
هــای صادراتی مربوط به ســال های ۹۸ تا ۱۴۰۰ و رفــع تعهد ارز حاصل از 
صادرات تا پایان ســال جاری تمدید شــد.به گزارش خبرنگار مهر، مصوبات 
کارگروه برگشت ارز حاصل از صادرات ابلاغ شد که بر اساس آن دسترسی به 
کوتاژهای صادراتی مربوط به سال های ۹۸ تا ۱۴۰۰ و رفع تعهد ارز حاصل از 
صادرات تا پایان سال جاری تمدید شد.در این بخشنامه آمده است: با عنایت به 
ابلاغ مصوبات بیست و پنجمین جلسه کارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات 
)موضوع نامه شــماره ۱۶۳۹۹۶/۰۳ مــورخ ۱۵/۰۷/۱۴۰۳ معاون ارزی بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران( اهم تصمیمات اتخاذ شده به شرح ذیل جهت 
استحضار و بهره برداری مقتضی ایفاد می گردد.- با عنایت به بخش )الف( بند 
)۱( مصوبات هفدهمین جلسه کارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات ابلاغی 
بانک مرکزی طی نامه شماره ۲۴۳۶۲۸/۰۲ مورخ ۰۶/۱۰/۱۴۰۲( در خصوص 
دســترسی به کوتاژهای صادراتی متعهدین ارزی سال های ۱۴۰۰- ۱۳۹۸ به 
منظور فروش حواله ارزی در سامانه نیما و فروش اسکناس در سامانه سنا مقرر 
گردید: این دسترسی تا پایان سال جاری تمدید گردد.- در خصوص شرکتهای 
صادرکننده محصولات، پتروشیمی، پالایشی، فولادی فلزات اساسی رنگین و 
فرآورده های نفتی دارای ســرمایه گذار خارجی، حسب تأکید مفاد مندرج در 
ماده )۱۹( آئین نامه اجرایی پیرامون اینکه مابقی ارز حاصل از صادرات شرکت 
ســرمایه پذیر باید بر اســاس روش های مندرج در ماده )۸( این آئین نامه به 
چرخه اقتصادی برگردد مقرر گردید: وفــق ماده مذکور ایفای تعهدات ارزی 
حاصل از صادرات از محل انتقال اصل ســرمایه، سود سرمایه گذار خارجی و 
پرداختهای مربوط به اقساط تسهیلات مالی سرمایه گذاران خارجی بدون در 
نظر گرفتن سال مالی صادرات انجام و مابقی تعهدات وفق ماده )۸( آئین نامه 

اجرایی و تبصره های )۱( و )۲( ذیل آن ایفاد نمایند.

فراری جدید تاریخ ساز می شود؟
فراری از سوپراســپرت جدید ۳.۶ میلیون یــورویی F۸۰ رونمایی کرد.به گزارش 
ایسنا، فراری از سوپراسپرت نسخه محدود جدید خود رونمایی کرد که ویژگی هایی 
از فرمــول یک را دارد و قیمت پایه ۳.۶ میلیون یورویی )۳.۹ میلیون دلار( را دارد.

F۸۰ هیبریدی در پروانه ای، نقطه برجســته راهبردی عرضه مدل فراری با هدف 
جذب مشــتریان ثروتمند خود است. انریکو گالیرا، مدیر ارشد بازاریابی و بازرگانی 
اظهار کرد که این خودرویی است که امیدواریم در سال  های آینده تاریخ ساز شود.

ابرخودروهای فراری، مدل های ویژه ای هســتند که هر دهه یک بار به بازار عرضه 
می شوند و ویژگی های فناوری نوآورانه را در بر می گیرند. 

گزیده خبر

ایران ادعاهای مطرح شده در نشست سران شورای اروپا را محکوم کرد

کدام گروه بیشترین سهم را در 
رشد اقتصاد جهان دارد؟

نرخ بهره بین بانکی افزایش یافت

رئیس جمهــور روسیه اظهار کرد در حال حاضر ســهم بریکس در تولید ناخالص داخلی جهانی از 
سهم گروه هفت فراتر رفته و به رشد خود ادامه می دهد.

به گزارش ایســنا، سهم گروه هفت در رشد اقتصادی در سال ۱۹۹۲، ۴۵.۵ درصد بود و در همان 
سال کشــورهای بریکس  ۱۶.۷ درصد از تولید ناخالص داخلی جهانی را تشکیل دادند و در سال 

۲۰۲۳ سهم بریکس ۳۷.۴ درصد وسهم گروه هفت ۲۹.۳ درصد است.

بی برقی  تولید فولادی ها را کاهش داد

افزایش ۲.۱ درصدی رشد نقدینگی در بهار 
امسال

پاکستان برای تجارت آزاد،  ایران و  خیز 
۱۰ میلیارد دلاری تجارت دو کشور ظرفیت 
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گزیده خبر

فراکسیون اهل سنت مجلس:

صحنه شهادت دلیرانه  »شهید 
سنوار« تا ابد در ذهن مردم جهان 

می ماند

فراکسیون اهل سنت مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: صحنه شهادت دلیرانه  شهید 
سنوار تا ابد در ذهن مردم جهان و در دل های آزادگان الهام بخش بوده و شجره ستبر 
عدالت جویی و حق طلبی را بارور خواهد کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، فراکسیون اهل 
سنت مجلس شورای اسلامی طی پیامی شهادت فرمانده رشید جبهه مقاومت، یحیی 
ابراهیم سنوار را تسلیت گفت.متن این پیام به شرح زیر است: بسم الله الرحمن الرحیم

مــن المْؤْْمنین رجــالٌ صدقوا ما عاهدوا اللهه علیْه فمنْهمْ مــنْ قضی نحْبه ومنْهمْ منْ 
لوا تبْدیلا قهرمانی بی بدیل، فرمانده ای اندیشــمند و نخبه ای با ایمان،  ینْتظــر وما بده
شهید یحیی ابراهیم سنوار همچون زندگی سراسر حماسه اش، با شرایطی حماسی و 
اســطوره ای به دست سفاک ترین دشمنان به شهادت رسید و زندگی جاودانه را آغاز 
کرد. و لا تحْسبنه الهذین قتلوا فی سبیل اللهه أم�واتا...این انسان بزرگ و نخبه با شجاعت 
و برنامه ریزی، بزرگترین عملیات راهبردی بر علیه کیان صهیونیسم را رهبری کرد و 
همچون خاری در چشــم دشمنان انسانیت و عدالت بود. این فرمانده شجاع در دفاع 
از وطن و دین خود عزمی راســخ و اراده ای آهنین داشــت و ترس را در دل دشمنان 
انداخته بود. او شــجاعانه و حماسی زندگی کرد، شــجاعانه و حماسی مبارزه نمود و 
شجاعانه و حماسی به شهادت رسید.صحنه شهادت دلیرانه این فرمانده بزرگ تا ابد در 
ذهن مردم جهان و در دل های آزادگان الهام بخش بوده و شجره ستبر عدالت جویی و 
حق طلبی را بارور خواهد کرد.فراکسیون اهل سنت مجلس شورای اسلامی، شهادت 
فرمانده رشید یحیی ابراهیم ســنوار را به محضر رهبر معظم انقلاب، خانواده معزز و 
بستگان و یاران ایشان، مردم مظلوم و قهرمان فلسطین و عموم آزادگان و حق طلبان 

جهان تبریک و تسلیت عرض می نماید.

تاثیر عملیات وعده صادق بر روی 
موضوع »شیعه هراسی« در مالزی

رایزن فرهنگی ایران در مالزی از واکنش مردم این کشور نسبت به عملیات وعده 
صادق نکاتی را بیان کرد و گفت: آنچه در مالزی برای ما اهمیت دارد موضوع 

»شیعه هراسی« است که تلاش کردیم نگاه مردم این کشور را نسبت به تبلیغات 
منفی اصلاح کنیم.حجت الاسلام والمسلمین حبیب رضا ارزانی - رایزن فرهنگی 

ایران در مالزی- در گفت وگو با ایسنا، در مورد پروژه اسرائیل مبنی بر ایران هراسی در 
منطقه و وضعیت ایران در کشور مالزی گفت: خوشبختانه در کشور مالزی موضوع 

ایران هراسی اتفاق نیافتاده است و اتفاقا رفت و آمد مردم کشور ما در این کشور 
خوب است به ویژه اینکه یکی از محل های درآمد مالزی جذب دانشجو است که در 
طول سالیان گذشته نزدیک به ۲۰هزار دانشجو ایرانی در این کشور ثبت نام کردند. 

اتفاق ناگوار در مالزی موضوع »شیعه هراسی« است که از سال ۲۰۱۵ تا به امروز 
همواره رایزنی فرهنگی ایران در مالزی تلاش کرده است تا این نگاه منفی را اصلاح 

کند.حجت الاسلام والمسلمین ارزانی بیان کرد: شیعه هراسی در مالزی تا جایی پیش 
رفته بود که تبلیغ مذهب تشیع جرم به شمار می رفت و مذهب پذیرفته شده توسط 

پادشاه، مفتی و دولت مالزی نبوده است، یکی از مشکلات شیعیان در مالزی به 
خاطر عدم ارتباط مناسب ایران و عربستان بوده است و به خاطر تاثیر عربستان بر 
روی مالزی این سطح روابط بر روی رفتار با شیعیان نیز تاثیرگذار بوده است، البته 
پس از بهتر شدن روابط بین ایران و عربستان در مالزی هم شیعیان شرایط بهتری 
پیدا کردند.رایزن فرهنگی ایران در مالزی خاطرنشان کرد:  مساله ای که در مالزی 
این روزها بسیار داغ است دو واکنش نظامی ایران به اسرائیل در قالب وعده صادق 

بوده است، در مالزی خیلی ها تصورشان بر این بود که اسرائیل شکست ناپذیر و دارای 
گنبد آهنین است اما پس از حملات موشکی ایران شرایط کاملا در اینجا تغییر کرده 

است، فضای علاقمندی به ایران و شجاعت مردمان کشورمان در رسانه های مالزی 
موج می زند.وی افزود: البته برای از بین بردن موضوع شیعه هراسی و معرفی ایران نیز 
اقدامات فرهنگی خوبی در این سال ها اتفاق افتاده است که می توان به ترجمه کتاب 

نخست وزیر این کشور احمد ابراهیم اشاره کرد که کار فاخری است که به توسعه 
روابط بین دو کشور کمک می کند، همچنین اعزام تیم های فرهنگی بین دو کشور 
و ارتباطات دانشگاهی و امضای تفاهم نامه های دانشگاهی و برگزاری همایش ها و  

جلسات فرهنگی و هنری به روابط دو کشور کمک کرده است.

ســخنگوی وزارت امور خارجه ادعاهای مطرح شــده در پایان نشست سران شورای اروپا علیه 
جمهوری اسلامی ایران را به شــدت محکوم کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، اســماعیل بقایی 
ســخنگوی وزارت امور خارجه ادعاهای مطرح شده در پایان نشست سران شورای اروپا در روز 
پنج شــنبه علیه جمهوری اسلامی ایران را نادرســت و گمراه کننده توصیف نمود و به شدت 
محکوم کرد.ســخنگوی وزارت خارجه ضمن رد ادعای فروش موشک بالستیک از سوی ایران 
به روسیه اظهار داشــت: همانطور که قبلًا تصریح شده است، جمهوری اسلامی ایران از همان 
ابتــدای درگیری ضمن مخالفت با جنگ و تاکید بر ضرورت احترام به تمامیت ســرزمینی و 
حاکمیت ملی کشورها، خواستار راه حل دیپلماتیک جهت حل اختلافات روسیه و اوکراین بوده 
اســت. بقایی با تاکید بر حق مشروع جمهوری اسلامی ایران برای همکاری دفاعی و نظامی با 
کشورهای دیگر بر مبنای حقوق بین الملل جهت تأمین و تقویت نیازهای دفاعی خود، مداخله 

شورای اروپا در این خصوص را ناروا و غیرقابل قبول دانست.
بقایی با تقبیح شــدید حمایت تســلیحاتی برخی دولت های اروپایی از رژیم صهیونیستی، در 
شرایطی که این رژیم از این تسلیحات برای نسل کشی و ارتکاب جنایات جنگی و نقض فاحش 
حقوق بشردوستانه استفاده می کند، بر مسئولیت بین المللی آنها به خاطر همدستی و معاونت 

در ارتکاب این جنایات شنیع تاکید کرد.
ســخنگوی وزارت امورخارجه با یادآوری مشروعیت مبارزات مسلحانه ملت های تحت سلطه 
استعمار یا اشغال یا آپارتاید برای کسب حق تعیین سرنوشت، طبق حقوق بین الملل، حمایت 
جمهوری اسلامی ایران از مقاومت فلســطین و لبنان علیه اشــغالگری و آپارتاید را منطبق با 
موازین حقوق بین الملل توصیف نمود و از شورای اروپا خواست مبانی و هنجارهای تثبیت شده 
حقوقی-بین المللی را قربانی حمایت غیرقانونی و غیراخلاقی خود از موجودیت اشغالگر نکنند

بقایی همچنین با ابراز تأســف از توصیف واژگونه شــورای اروپا از عملیات موشــکی ایران به 
رژیم صهیونیســتی- که به عنوان اقدامی دفاعی و مشروع در برابر تجاوزات رژیم اسرائیل علیه 
حاکمیت ملی و تمامیت سرزمینی و نیز تعرض به اتباع و اهداف ایران انجام شد - تصریح کرد: 
عملیات وعده صادق ۲ همانند وعده صادق ۱ مطابق با ماده ۵۱ منشــور ملل متحد و اقدامی 

مسئولانه و منطقی برای حراست از صلح و امنیت منطقه بود.

طحان نظیف گفت: هماهنگی های اولیه بین وزارت کشــور و شورای نگهبان به 
عنوان مجری انتخابات و ناظر انتخابات در حال انجام اســت و جلســاتی برگزار 

شــد و تقویم انتخابات و موضوعات مختلف در حال صحبت است.
به گــزارش خبرنگار مهر، دقایقی پیش نشســت خبری هــادی طحان نظیف، 
ســخنگوی شــورای نگهبان با اصحاب رسانه آغاز شــد.طحان نظیف در ابتدای 
نشســت گفت: در ابتدا یاد و خاطره همه شهدای مقاومت از جمله شهید یحیی 
ســنوار را گرامی می دارم که مردانه جنگید. این فرمانده اجر عمری رشــادت و 
مجاهدت خود را دریافت کرد. این فرماندهان می روند، اما راهشــان ادامه دارد. 

حماس زنده اســت و زنده خواهد ماند.روز پیروزی جبهه مقاومت نزدیک است
ســخنگوی شــورای نگهبان تصریح کرد: روز پیروزی جبهــه مقاومت نزدیک 
اســت. البته این روزها شاهد حملات سبوعانه رژیم صهیونیستی به غزه و لبنان 

هســتیم و جای تأسف دارد که مجامع بین المللی هیچ اقدامی نمی کنند.
طحــان نظیــف تاکید کرد: حضور پرشــور ملت ما در مراســم تشییع شــهید 
نیلفروشــان عمق باور مردم به مقاومت را نشان داد. شهادت سید حسن نصرالله 
را هم تســلیت عرض می کنم. البته شــهادت فرماندهــان مقاومت این موضوع 
را به اثبات رســاند که مرگ ســرخ بهتــر از زندگی با ذلت و خواری اســت و 
خون بر شــمشیر پیروز است.سخنگوی شــورای نگهبان درباره زمان برگزاری 
انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری، گفت: بر اساس قانون، انتخابات 
میان دوره ای باید با اولین انتخابات سراســری برگزار شــود.وی ادامه داد: سال 
آینده انتخابات شــوراهای شهر و روستا برگزار خواهد شــد که انتخابات میان 
دوره ای مجلــس خبــرگان رهبری بــرای تعیین تکلیف دو کــرسی نمایندگی 
خراســان جنوبی و آذربایجان شرقی و همچنین انتخابات میان دوره ای مجلس 
شــورای اسلامی برای حوزه انتخابیه تبریز، ســال آینده و همزمان با انتخابات 
شــوراها برگزار خواهد شــد.طحان نظیف درباره تمهیدات اندیشیده شده برای 
انتخابات میان دوره ای سال آینده، گفت: هماهنگی های اولیه بین وزارت کشور 
و شــورای نگهبان به عنوان مجــری انتخابات و ناظر انتخابــات در حال انجام 
اســت و جلســاتی برگزار شــد و تقویم انتخابات و موضوعات مختلف در حال 
صحبت است. ان شــاءالله مثل ادوار گذشــته، انتخابات رقابتی خواهیم داشت.

شــورای نگهبان لایحه عفاف و حجاب را تأیید کردسخنگوی شورای نگهبان در 
پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه چند هفته پیش برخی از نمایندگان 
مجلس اعلام کردند که شــورای نگهبــان لایحه عفاف و حجاب را تأیید کرده و 
به زودی این قانون ابلاغ می شود، اما شورای نگهبان هنوز به صورت رسمی این 
موضوع را اعلام نکرده و هنوز هم این قانون برای اجرا ابلاغ نشــده اســت؛ این 
لایحــه بالاخره به کجا رسید، گفت: این مصوبه الان در اختیار مجلس اســت تا 

مراحل بعدی خودش را طی کند.
شورای نگهبان هیچ ایرادی نسبت به طرح ساماندهی کارکنان دولت در مرحله 
آخر نداشــت طحان نظیف دربــاره آخرین وضعیت طرح ســاماندهی کارکنان 
دولت، گفت: نســبت به طرح ساماندهی کارکنان دولت در مرحله آخر، شورای 
نگهبان هیچ ایرادی نداشت.وی ادامه داد: این طرح با توجه به ایرادی که هیئت 
عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام داشــت و با اصرار مجلس شورای 
اسلامی به مجمع ارســال شــد تا در آنجا تعیین تکلیف شــود.وی در پاسخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه رئیس جمهور بارها اعلام کرده که صلاحیت وی از سوی 
شورای نگهبان رد شــده است و در این مورد چه توضیحی دارید، گفت: رئیس 
جمهور کشــورمان تاکنون ۵ بار نماینده مجلس به صورت مستمر و بدون وقفه 
بوده اســت. وی از مجلس هشــتم تا مجلس دوازدهم، نماینده مردم تبریز بوده 
اســت و معنایش این است که ۵ بار برای انتخابات مجلس شورای اسلامی ثبت 
نام کرده اســت و تأیید شــده و برای انتخابات ریاست جمهوری هم صلاحیت 
وی تأیید شــد. بنابراین طرح این موضوع الان دیگر موضوعیت ندارد.اگر تفسیر 
اصل ۱۴۱ قانون اســاسی از شورای نگهبان مورد استعلام قرار بگیرد و در حیطه 
مسئولیت های شــورای نگهبان باشــد، اظهار نظر خواهیم کرد وی در پاسخ به 
ســوالی درباره اصل ۱۴۱ قانون اســاسی و اســتناد برخی افراد به تفسیر ارائه 
شــده از سوی شورای نگهبان در ســال ۶۰ مبنی بر عدم نیاز به طرح استعفای 
نماینــدگان مجلس در صورت انتصاب از ســوی رئیس جمهور، گفت: تاکنون به 
صورت رسمی استعلامی از شورای نگهبان انجام نشده است، اما اگر این استعلام 
به صورت رســمی انجام شود و در حیطه مســئولیت های شورای نگهبان باشد، 
ما اظهار نظر رســمی می کنیم.وی افزود: بعضاً گفته می شود شورای نگهبان در 
ســال ۶۰ تفسیری در این خصوص دارد که بایــد بگویم خیر، آن تفسیر، تفسیر 
شــورای نگهبان نبود بلکه پاســخ به استعلام یک شــخص بود و این موضوع از 
جهت حقوقی بسیار متفاوت اســت. از سوی دیگر اســتعلام به سه چهارم رأی 

اعضای شورای نگهبان نیاز دارد.سخنگوی شورای نگهبان تصریح کرد: آئین نامه 
داخلی مجلس نیز حکم متفاوت در این خصوص داشــته است و شورای نگهبان 
هم ایرادی در این مورد نداشــته اســت. رویه ای هم که در سال های بعد شکل 
گرفت، بر اســاس همین آئین نامه اســت. طحان نظیف گفت: درباره کلیات باید 
بگویم که ما نظری نداریم و اگر این موضوع از شــورای نگهبان مورد اســتعلام 
قرار بگیرد و در حیطه مســئولیت های شورای نگهبان باشد، اظهار نظر خواهیم 
کرد. لوایح پالرمو و CFT الان در اختیار مجمع تشــخیص مصلحت نظام اســت 
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه خبرهایی وجود دارد 
مبنی بر بازگشــت لوایح پالرمو و CFT به مجلس، گفت: شــورای نگهبان نسبت 
به لایحه پالرمو ایرادی نداشــت و هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام ایراداتی را به آن وارد کرد. در نهایت این لایحه با اصرار مجلس به مجمع 
 CFT تشــخیص مصلحت نظام ارجاع شد. وی ادامه داد: شورای نگهبان نسبت به

ایراداتی داشــت که با اصــرار مجلس، به مرجع ارجاع داده شــد و بنابراین این 
لوایح الان در اختیار مجمع تشــخیص مصلحت نظام اســت. رفع فیلترینگ در 
چارچوب وظایف و صلاحیت های شــورای نگهبان نیست وی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر موضع شــورای نگهبان به رفع فیلترینگ، گفت: مســئله رفع فیلترینگ 
در چارچوب وظایف و صلاحیت های شــورای نگهبان نیست و باید این موضوع را 
از دســتگاه های دیگر پیگیری کرد. لایحه موافقتنامه تجارت ترجیحی بین ایران 
و اندونزی را تأیید کردیم وی درباره بررسی مصوبات مجلس در شورای نگهبان، 
گفت: طرح فهرست قوانین و احکام نامعتبر در حوزه بیمه و طرح فهرست قوانین 
و احکام نامعتبر در حوزه کار به تأیید شــورای نگهبان رسید. سخنگوی شورای 
نگهبان تصریح کرد: لایحــه موافقتنامه تجارت ترجیحی بین ایران و اندونزی را 
تأیید کردیم. طرح فهرســت قوانین و احکام نامعتبــر در حوزه حمل و نقل نیز 
خلاف موازین شــرعی و قانون اســاسی شناخته نشــد. طحان نظیف ادامه داد: 
طرح فهرســت قوانین و احکام نامعتبر در حوزه تأمین اجتماعی ابهاماتی داشت 
که برای اصلاح به مجلس شــورای اسلامی ارجاع شد. سخنگوی شورای نگهبان 
بیان کرد: ایرادات لایحه موافقتنامه خدمات و ســرویس های هوایی دوجانبه بین 
دولت هــای جمهــوری اسلامی ایران و عراق هنوز پابرجاســت.  وی اظهار کرد: 
ایرادات لایحه مقاوله نامه بازرسی کار هنوز به قوت خود باقی است . طحان نظیف 
با اشاره به بررسی ۶ اساسنامه دولت در شورای نگهبان، گفت اساسنامه سازمان 
صنایع دریایی نیروهای مســلح، اساسنامه ســازمان منطقه آزاد تجاری صنعتی 
مازندران، اساســنامه سازمان منطقه آزاد تجاری - صنعتی دوغارون، اصلاح ماده 
۷ اساسنامه شرکت توسعه و مدیریت بنادر و فرودگاه های کیش به تأیید شورای 
نگهبان رسید. وی گفت: اساسنامه صندوق بازنشستگی شرکت ملی صنایع مس 
ایران و اساســنامه ســازمان منطقه آزاد تجاری - صنعتی سرخس ایراداتی دارد 
که باید رفع شــود. درباره لایحه عفاف و حجــاب رویکردهای مختلف را در نظر 
گرفتیم طحان نظیف در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا لایحه عفاف و حجاب 
قابلیت اصلاح دارد، گفت: هر قانونی امکان اصلاح دارد و دولت از طریق لایحه و 
مجلس از طریق طرح می توانند فرایند لازم را در مجلس طی کنند. وی در ادامه 
درباره بررسی های انجام شــده در شــورای نگهبان در مورد میزان اجرایی بودن 
قانون عفاف و حجاب، گفت: نسبت به هر مصوبه ای ممکن است نظرات مختلفی 
وجود داشــته باشــد. انتظار از مجلس شــورای اسلامی این است که در بررسی 
مصوبات دیدگاه های مختلف را بشنود و مباحث اجرایی آن را نیز در نظر بگیرد. 
وی تاکید کرد: شورای نگهبان فقط مصوبات را از لحاظ مطابقت با قانون اساسی 
و موازین شرع بررسی می کند و درباره لایحه عفاف و حجاب رویکردهای مختلف 
را در نظر گرفتیم. سخنگوی شــورای نگهبان یادآور شد: این مصوبه ۶ بار میان 
مجلس و شــورای نگهبان رفت و برگشت داشت. طحان نظیف تاکید کرد: قانون 
عفــاف و حجاب از لحاظ ســازوکارهای اجرایی هیچ ابهــامی وجود ندارد و این 
مصوبه برای طی مراحل بعدی در اختیار مجلس شــورای اسلامی قرار دارد. وی 
درباره ابلاغ قانون عفاف و حجاب، گفت: در ماده یک قانون مدنی ترتیبات ابلاغ 
قوانین چه از ســوی رئیس مجلس و چه درباره رئیس جمهور به صورت روشن و 
دقیق آمده است و ابهامی در این مورد هم وجود ندارد. سخنگوی شورای نگهبان 
در واکنش به ســوالی درباره افزایش دو برابری ســقف معافیت مالیاتی کارکنان 
دولت، گفت: اگر این موضوع در مجلس شــورای اسلامی به تصویب برسد، ما در 
شورای نگهبان نسبت به آن اظهارنظر خواهیم کرد. وی یادآور شد: تاکنون و در 
سال های گذشته اصل موضوع معافیت مالیاتی با ایرادی از سوی شورای نگهبان 
مواجه نشده است. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه شورای نگهبان چه نوع 
رابطه ای با وفاق برای خودش تعریف کرده اســت، گفت: وظایف شورای نگهبان 
هــم در بــررسی مصوبات و هم در نظارت بر انتخابات مشــخص اســت . طحان 
نظیف تاکید کرد: ما در بررسی مصوبات حتماً تلاش می کنیم نظرات متفاوت به 
ویژه نظرات دولت را بشــنویم. در بدو انتخاب مسعود پزشکیان به عنوان رئیس 
جمهور، ما در شــورای نگهبان میزبان وی بودیم و نکاتی در آن نشســت مطرح 
شــد. ســخنگوی شــورای نگهبان تاکید کرد: نتیجه انتخابات در ادوار مختلف 
انتخابات ریاست جمهوری و مجلس شورای اسلامی و نگاهی به ترکیب دولت ها 
و مجالس مختلف نشان می دهد که در هر دوره ای، دیدگاه های سیاسی مختلفی 
روی کار آمده اند. وی در پاسخ به ســوالی درباره میزان استفاده شورای نگهبان 
از فناوری های روز دنیا و هوش مصنوعی در برگزاری انتخابات ، گفت: اســتفاده 
از فرصت هــا و ظرفیت های هوش مصنوعی در ســال های اخیر مورد اقبال همه 
مردم و دســتگاه ها قرار گرفته است. سخنگوی شورای نگهبان تاکید کرد: اخیراً 
در پژوهشــکده شورای نگهبان، نشست های تخصصی در این مورد برگزار کردیم

سخنگوی دولت ضمن محکوم کردن رفتار جنایتکارانه رژیم صهیونیستی شهادت شجاعانه یحیی سنوار را تسلیت 
گفت.به گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت با اشاره به شهادت یحیی سنوار گفت: سنوار شجاع بود 

و شجاعانه به شهادت رسید.
وی افزود: تصویرشجاعانه و جاودانی که از شهید سنوار در لحظات پایانی حیاتش منتشر شد نشان داد که جریان 

مقاومت و حمایت از مردم مظلوم فلسطین و غزه متوقف نخواهندماند.
مهاجرانی گفت: او جان خود را وقف فلسطین کرد و همچون همراهان شهیدش در راه رهایی وطن از خود گذشت؛ 

اما سنوار هم چون اسمش زنده خواهد ماند.

نوار،  نوار در پیامی تاکید کردند که لحظات پایانی عمر مادی شهید یحیی السه خانواده شهید قاسم سلیمانی در پی شهادت یحیی السه
با خلق صحنه شرافت و ایستادگی جاودانه شد.به گزارش ایسنا، متن این بیانیه به شرح ذیل است : إِنَِ الله یحُِبُ الذَِینَ یقُاتلُِونَ فیِ 
سَبیِلهِِ صَفًا کَأَنهَُمْ بنُْیانٌ مَرْصُوصٌ سیاهه جنایات رژیم سفاک و سگ هار آمریکا در منطقه، پایان ندارد و این بار رژیم غاصب دستانش 
نوار«آلوده شد. مبارزی که عملکرد پر افتخارش در طول این  سال ها، او را به کابوس رژیم  به خون مجاهدِ بزرگ، شهید »یحیی السه
کودک کش بدل کرده بود. او همراه با مبارزان فلسطینی، عملیات غرورآفرین طوفان الاقصی را رقم زد و توانست هیمنه  پوشالی رژیم 
خونخوار را بشکند و نقشه های خباثت آلود دشمنان دنیای اسلام را، یکجا نقش بر آب کند. لحظات پایانی عمر مادی شهید یحیی 
نوار، با خلق صحنه  شرافت و ایستادگی جاودانه شد و زندگی این مجاهد عزیز افزون بر چگونه زیستن، چگونه مردن را نیز به  السه
بشریت آموخت. اگر چه دشمن صهیونیستی ماه ها برای یافتن او، زیرِ زمین را جست وجو کرد و خواست او را فرماندهی ترسو و جدا 
از رزمندگان معرفی کند، اما سرانجام او در خط مقدم میدان، با دستانی پر قدرت و سلاح به دست نمایان شد و راسخ بودن مقاومت 

را بار دیگر به جهانیان نشان داد.

 شهید قاسم سلیمانی
ٔ
خانواده

سخنگوی دولت: سنوار شجاعانه به لحظات پایانی عمر مادی شهید یحیی سنوار جاودانه شد
شهادت رسید

ایران ادعاهای مطرح شده در نشست سران شورای اروپا را محکوم کرد

انتخابات میان دوره ای مجلس سال آینده برگزار می شودسخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری:
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گزیده خبرگزیده خبر ۱۰ میلیارد دلاری تجارت دو کشور  خیز ایران و پاکستان برای تجارت آزاد، ظرفیت 
تجارت غیر نفتی ایران و پاکســتان در سال گذشته، به بیش 
از ۲.۷ میلیارد دلار رسیده، اما برای تحقق هدف گذاری سند 
۵ ســاله همکاری دو کشور، این رقم در ســال جاری تقریبا 
باید ۲ برابر شــود. البته ظرفیت تجارت دو کشور بیش از این 
مقدار اســت و در ســال های اخیر برای تجارت ۱۰ میلیارد 
دلاری ایران و پاکســتان هدف گذاری شــده است.به گزارش 
ایســنا، ایران و پاکستان از دهه هشــتاد تاکنون تلاش هایی 
برای توســعه مناسبات تجاری داشــتند؛ برای مثال در سال 
۱۳۸۲ ایــران و پاکســتان یک موافقت نامــه تعرفه ترجیحی 
منعقــد کردند، امــا از ســال ۱۳۹۷ واردات بیش از ۲۰۰۰ 
قلــم کالا ممنوع شــد و خیلی از کالاهــای موجود در توافق 
نامــه تعرفه ترجیحی ایران و پاکســتان نیز در این لیســت 
قرار گرفتند. اما اواخر ســال گذشته مسئولان سازمان توسعه 
تجارت اعلام کردند موافقتنامه تجارت ترجیحی با پاکســتان 
احیــا شــده و موافقتنامه تجارت آزاد با پاکســتان هم با این 

کشــور شروع شده و در مراحل نهایی تبادل لیست است.
سید محمدصادق قنادزاده - معاون ارتقای کســب و کارهای 
بین المللی ســازمان توسعه تجارت - هم اردیبهشت ماه اعلام 
کرده بــود که در این رابطه چهار دور مذاکره انجام شــده و 
تبادل لیســت و سند انجام شــده و ایران منتظر پاسخ طرف 
پاکستانی است. حالا بر اساس آخرین اخباری که وزیر صمت 
اعلام کرده، وزیر پاکستان در دو ماه آینده برای نهایی کردن 

ایران خواهد آمد. به  این لیست 
گفتنی اســت در سال های اخیر دو کشــور برای رسیدن به 
تجارت ۱۰ میلیــارد دلاری هدف گذاری کردند. همچنین در 
سند ۵ ساله همکاری دو کشور دیده شده که تجارت ایران و 
پاکســتان تا سال ۱۴۰۳ به ۵ میلیارد دلار برسد که باید دید 
محقق می شــود یا نه؟.البته معاون ارتقای کســب و کارهای 
بین المللی ســازمان توســعه تجارت پیش تر گفته بود که اگر 
تجارت غیررســمی بین دو کشــور به تجارت رسمی تبدیل 
شــود، همین الان هم تجارت ۵ میلیارد دلاری محقق شــده 
اســت. چرا که تجارت رسمی دو کشــور حدود ۲.۵ میلیارد 
دلار اســت، اما اگر تجارت غیررســمی هم محاســبه شــود 

برابر این رقم است. حداقل دو 
جزئیات تجارت ایران و پاکســتان در سال  ۱۴۰۲بررسی آمار 
تجارت بین ایران و پاکستان نشان می دهد تراز تجاری ایران 
با پاکســتان به لحاظ ارزشی طی سال های ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۱ 
همواره به نفع ایران بوده، اما طی دو ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
واردات ایران از پاکســتان از سرعت رشــد به مراتب بالاتری 
در مقایســه با صادرات ایران به پاکستان داشته و سهم برنج 
نیــز از کل ارزش صــادرات ایران از این کشــور بیش از ۸۵ 
درصد بوده اســت.تجارت غیر نفتی ایران و پاکستان در سال 
گذشــته، به بیش از ۴.۹ میلیون تن بــه ارزش ۲.۷ میلیارد 
دلار رسید که این میزان نسبت به سال ۱۴۰۱ با رشد ۱۴.۷ 

درصــدی در وزن و ۱۰ درصــدی در ارزش همراه بود.از این 
میزان بیــش از ۴.۳ میلیون تن کالا، به ارزش ۲.۰۷ میلیارد 
دلار ســهم صادرات ایران به پاکستان بوده که نسبت به سال 
۱۴۰۱ رشــد ۲۳ درصــدی در وزن و ۳۹ درصدی در ارزش 
داشــته است. واردات ایران از پاکســتان هم در سال ۱۴۰۲ 
بــه بیش از ۵۵۴ هزار تن کالا، به ارزش ۶۷۳.۹ میلیون دلار 

رسیده که این میزان نسبت به سال قبل کاهش ۲۶ درصدی 
در وزن و ۳۳ درصــدی در ارزش داشــته اســت. عمده ترین 
دلیل این کاهش، افزایش تولید برنج در کشــور و عدم نیاز به 
واردات این محصول مانند ســال های قبل از کشورهایی نظیر 

است. بوده  و هند  پاکستان 

بر اســاس آمار ۶ ماهه زنجیره فولاد کشور

بی برقی  تولید فولادی ها را 
کاهش داد

گزارش تولید زنجیره فولاد کشــور طی نیمه نخســت امسال 
نشــان می دهد که اعمــال محدودیت بــرق صنایع، بیش از 
سال های گذشته، روند تولید فولادسازان کشور را تحت تاثیر 
قــرار داده و منجر به کاهش بیــن ۳.۳ تا ۱۰ درصدی تولید 

نســبت به تولید در نیمه نخست سال گذشته شده است.
 به گزارش ایســنا، طبــق آمار انجمــن تولیدکنندگان فولاد 

ایران، آمار تولید فولاد طی نیمه ابتدایی ســال جاری نشان 
می دهد که در مجموع پنــج میلیون و ۷۰۹ هزار تن مقاطع 
طویل فولادی تولید شــده که نسبت به شش میلیون و ۳۵۹ 
هزار تن تولیدی در مدت مشــابه سال گذشته ۱۰ درصد افت 
داشته که بیشترین میزان کاهش در تولید این زنجیره است

طبق آمار، از ابتدای امســال تا پایان شهریور ماه، در مجموع 
پنــج میلیــون و ۳۵ هزار تــن مقاطع تخت تولید شــده که 
نســبت به چهــار میلیون و ۷۵۵ هزار تن تولیدی در شــش 
ماهه ابتدایی ســال گذشته رشد شــش درصدی ثبت کرده 
است.در محصولات فولادی، آمار نشان می دهد که تولید ۳.۳ 
درصد کاهش داشــته اســت؛ به  گونه ای که تولید محصولات 
فولادی در شــش ماه امســال به میزان ۱۰ میلیون و ۷۴۴ 

هزار تن بوده که در مجموع شــش ماهه ابتدایی سال گذشته 
۱۱ میلیون و ۱۱۴ هزار تن محصول فولادی تولید شده بود

در خصــوص فولاد میــانی نیز تولید ۵.۷ درصــد افت کرده 
و از ۱۵ میلیــون و ۲۵۰ هــزار تن تولیدی در شــش ماهه 
ابتدایی ســال گذشــته به ۱۴ میلیون و ۳۸۰ هزار تن تقلیل 
یافته اســت.آمار تولید در خصوص آهن اســفنجی طی شش 
ماهه امسال و مقایســه آن با مدت مشابه سال گذشته نشان 
می دهد که تولید آهن اســفنجی از ۱۸ میلیون و ۸۵۷ هزار 
تن بــه ۲۰ میلیــون و ۷۸۴ هزار تن رسیده و رشــد ۱۰.۲ 
درصدی را رقم زده اســت.طبق آمار انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد از تولید در شــش ماهه نخســت امسال، طی این مدت 
۳۱ میلیــون و ۹۲۰ هزار تن گندله ســنگ آهن تولید و ۳۵ 

میلیون و ۹۳۶ هزار تن کنســانتره سنگ آهن تولید شده که 
نســبت بــه ۳۳ میلیون و ۳۹۶ هزار تن گندله ســنگ آهن و 
۳۳ میلیون و ۴۹۹ هزار تن کنســانتره سنگ آهن تولیدی در 
نیمه نخست سال گذشــته، هرچند تولید گندله چهار درصد 

افت کرده اما تولید کنســانتره ۷.۳ درصد رشد کرده است.

نرخ بهره بین بانکی افزایش یافت

براســاس آمار بانــک مرکزی، نرخ بهره بین بانکی در پایــان هفته چهارم مهرماه با 
افزایش ۰.۰۴ درصدی به ۲۳.۷۲ درصد رسید.

به گزارش ایسنا، داده های بانک مرکزی از آخرین آمار نرخ سود بین بانکی در پایان 
هفته ســوم مهرماه ماه ســال جاری، حاکی از افزایش ۰.۰۴ درصدی نرخ بهره بین 

بانکی در چهارشنبه، ۲۵ مهرماه، است.
بر این اســاس، نرخ بهره بین بانکی در پایــان هفته اول مهرماه از ۲۳.۷۴ به ۲۳.۷۳ 
درصد در پایان هفته دوم مهرماه و با کاهش ۰.۰۵ درصدی به ۲۳.۶۸ درصد در پایان 
هفته سوم مهر، و در نهایت با افزایش ۰.۰۴ درصدی به ۲۳.۷۲ درصد در پایان هفته 

چهارم مهر ماه رسید.
مطابق آمارهای بانک مرکزی، ماه گذشــته، در پایان هفته ســوم شهریور ماه )۲۱ 
شــهریور( نرخ بهره بین بانکی با کاهش ۰.۰۳ درصدی بــه ۲۳.۶۸ درصد رسید. با 
این حال، در هفته پایانی شــهریورماه، نرخ بهره بین بانکی با افزایش ۰.۰۲ درصدی 
از ۲۳.۶۸ بــه ۲۳.۷ جهش یافت و در هفته ابتدایی مهر ماه، )چهارم مهر( به ۲۳.۷۴ 
درصد رسید کــه بالاترین نرخ بهره بین بانکی از ابتدای ســال جاری تا امروز بوده 
است. همچنین باید اشاره داشت؛ در پایان هفته گذشته حداقل نرخ توافق بازخرید یا 

عملیات ریپو بین بانکی، طبق روال سابق در محدوده ۲۳ درصد قرار داشت.
گفتنی است؛ توافقنامه بازخرید یا عملیات ریپو بین بانکی، یک توافقی میان دو طرف 
)دو بانک( اســت. به نحوی که یک طرف اوراق بهادار خود را به قیمت مشخص، به 
طرف دیگر می فروشــد؛ به عبارت دیگر پول قــرض می کند و به طور همزمان تعهد 
می کند، که همان اوراق بهادار را به قیمت مشــخص و در تاریخ مشخص، در آینده 

خریداری کند.

رئیس سازمان شیلات ایران اعلام کرد

افزایش ۳۹ درصدی ارزش 
صادرات خاویار در ۶ ماهه امسال

ماهیان زینتی با ۲۱ درصد از لحاظ وزنی و ۹۱ درصد از لحاظ ارزشی پیشرو محصولات 
صادراتی شیلاتی در شش ماهه ابتدایی سال جاری شدند.به گزارش ایسنا، رئیس سازمان 
شیلات ایــران از افزایش ۴۴ درصدی وزن محصولات صادراتی طی شــش ماهه ابتدایی 
ســال جاری در مقایسه با مدت مشابه گذشــته خبر داد و گفت: در شش ماهه ابتدایی 
ســال جاری ۲۴۸.۴۴۱ کیلوگرم ماهیان زینتی به ارزش ۴۷۲.۳۳۱ دلار صادر شــد که 
در مقایســه با مدت مشابه گذشــته از لحاظ وزنی دارای افزایش ۲۱ درصدی و از لحاظ 
ارزشی دارای ارزش ۹۱ درصدی است.سید حسین حسینی افزود: در شش ماهه ابتدایی 
ســال جاری بیش از ۵۰ هزار تن انواع ماهیان دریایی به ارزش ۸۸.۷ میلیون دلار صادر 
شــد که در مقایسه با مدت مشابه گذشته از رشــد ۵۸ درصدی از لحاظ وزنی و ارزشی 
برخوردار بوده اســت.وی تاکید کرد: در حالی که طی شــش ماهه ابتدایی سال گذشته 
۱.۷۴۷ کیلوگرم خاویار صادر شده بود در مدت مشابه سال جاری ۲.۸۱۵ کیلوگرم خاویار 
صادر شــد که از لحاظ وزنی از رشد بیش از ۶۱ درصدی و از لحاظ ارزشی از رشد ۳۹.۵ 
درصدی برخوردار شد.حسینی ادامه داد: در شش ماهه ابتدایی سال گذشته بیش از ۳۵ 
هزار تن خوراک آبزیان به ارزش ۲۹.۷ میلیون دلار صادر شد که این رقم در سال جاری 
به بیش از ۶۰ هزار تن و ارزش بیش از ۵۰ میلیون دلار رسید که از رشد ۷۰ درصدی از 
لحاظ وزنی و۶۹ درصدی از لحاظ ارزشی برخوردار بود.معاون وزیر جهاد کشاورزی تصریح 
کرد: مقایســه آمار صادراتی در شش ماهه ابتدایی سال جاری در مقایسه با مدت مشابه 
گذشته نشان از افزایش ۴۴ درصدی از لحاظ وزنی و ۲۸ درصدی از لحاظ ارزشی دارد به 
گونه ای که در ســال گذشته حدود ۹۹ هزار تن به ارزش بیش از ۱۷۰ میلیون دلار انواع 
محصولات شیلاتی صادر شــد در حالی که این رقم در شش ماهه ابتدایی سال جاری به 
حدود ۱۴۲.۵ هزار تن از لحاظ وزنی و حدود ۲۱۹.۵ میلیون دلار از لحاظ ارزشی افزایش 
داشــته است.رئیس سازمان شیلات ایران با اشاره به افزایش واردات تون ماهیان در شش 
ماهه ابتدایی سال جاری گفت: با وجود افزایش واردات، مدیریت صحیح انجام شده، باعث 
شــد این محصول در مقایسه به ســایر محصولات مصرفی مردم از ثبات قیمت یکساله 
برخوردار نباشــد و بازارکنسرو ماهی تون در حالت تعادل قرار بگیرد.بنا بر اعلام سازمان 
شیلات ایران، حسینی افزود: در شش ماهه ابتدایی سال جاری ۲۴.۸۱۶.۵۲۰ کیلوگرم و 
دارای ارزش ۵۸.۶۷۴.۱۸۰ دلار تون ماهی به کشور وارد شد که در مقایسه با مدت مشابه 
گذشته از افزایش برخوردار بوده است.وی در پایان گفت: پودر ماهی از دیگر اقلام وارداتی 
صنایع خوراک آماده آبزیان محسوب می شود که در شش ماهه ابتدایی سال گذشته به 

میزان ۱۰۰ تن و به ارزش ۱۱۴ هزار دلار وارد صنعت ساخت خوراک آبزیان شد.

افزایش ۲.۱ درصدی رشد نقدینگی 
در بهار امسال

براساس داده های منتشر شده از سوی مرکز آمار ایران، شاخص رشد نقدینگی نسبت به 
پایان سال قبل در بهار ۱۴۰۳ به شش درصد رسید که نسبت به فصل بهار سال ۱۴۰۲ 
)۳.۹ درصد( به میزان ۲.۱ درصد رشد داشته است.به گزارش ایسنا، اخیرا مرکز آمار ایران، 
گزارش فصلی اقتصاد )کلان( ایران در فصل بهار ســال جاری را منتشر کرد. این گزارش 
حاوی مجوعه ای از آخرین اطلاعات کلان اقتصادی کشور است که به صورت فصلی منتشر 
و به بررسی شــاخص های کلیدی اقتصاد ایران به تفکیک بخش های مختلف می پردازد.

شاخص های کلیدی اقتصاد ایران در بهار ۱۴۰۳مطابق داده های مرکز آمار ایران، براساس 
نتایــج طرح آمارگیری نیروی کار توســط این مرکز، در فصل بهــار ۱۴۰۳ نرخ بیکاری 
جمعیت ۱۵ ساله و بیشتر ۷.۷ درصد است که نسبت به فصل بهار سال گذشته ۰.۵ واحد 
درصد کاهش داشــته است.همچنین نرخ مشارکت در اشتغال در این فصل ۴۱.۲ درصد 
محاســبه شده که نسب به بهار سال گذشــته هیچ تغییری نداشته اما در قیاس با فصل 
گذشته )زمستان ۱۴۰۲( ۰.۴ درصد رشد داشته است.وضعیت بخش واقعی اقتصاد ایران 
در بهار امسال در بخش واقعی اقتصاد ایران، رشد اقتصادی در فصل بهار سال جاری ۴.۶ 
درصد است که نسبت به بهار ۱۴۰۲، به میزان ۰.۳ درصد و نسبت به فصل قبل )زمستان 
۱۴۰۲( به میزان ۰.۶ درصد رشد داشته است. براساس داده های مرکز آمار، در سه ماهه 
نخست امسال، رشد اقتصادی بدون نفت به ۲.۸ درصد رسید که در قیاس با فصل زمستان 
۱۴۰۲ به میزان ۰.۱ درصد رشد داشته است. همچنین رشد اقتصادی بدون نفت ایران در 
بهار سال گذشته )۱۴۰۲( تنها حدود ۱.۳ درصد بوده است. همچنین نرخ تورم در فصل 
بهار ۳۶.۱ درصد اعلام شده که نسبت به بهار سال گذشته ۱۰ درصد کاهش و نسبت به 
فصل قبل از آن )زمســتان ۱۴۰۲( ۴.۶ درصد کاهش داشته است. علاوه بر این، شاخص 
فلاکت در فصل بهار با کاهش ۵.۵ درصدی نســبت به زمســتان ۱۴۰۲ به ۴۳.۸ درصد 

رسیده که نسبت به فصل بهار سال قبل ۱۰.۲ درصد کاهش داشته است.

مطابق داده های مرکز آمار ایران، شاخص رشد نقدینگی نسبت به پایان سال قبل در بهار 
۱۴۰۳ به ۶ درصد رسید که نسبت به فصل بهار سال گذشته )۳.۹ درصد( به میزان ۲.۱ 
درصد رشد داشته اســت. همچنین شاخص رشد پول نسبت به پایان سال قبل در بهار 
ســال جاری به ۷.۳ درصد رسید که نسبت به سه ماهه نخست سال گذشته )۱۴۰۲( به 
میزان ۳.۳ درصد افزایش داشــته است. در بخش رشد شبه پول نیز، این شاخص در بهار 
امسال به ۵.۷ درصد رسید که نسبت به بهار سال گذشته ۲.۸ درصد افزایش داشته است

رئیس جمهــور روسیه اظهار کرد در حال 
حاضر ســهم بریکــس در تولید ناخالص 
داخلی جهانی از ســهم گروه هفت فراتر 

رفته و به رشد خود ادامه می دهد.
به گزارش ایسنا، سهم گروه هفت در رشد 
اقتصادی در سال ۱۹۹۲، ۴۵.۵ درصد بود 
و در همان سال کشورهای بریکس  ۱۶.۷ 
درصــد از تولید ناخالــص داخلی جهانی 
را تشــکیل دادند و در سال ۲۰۲۳ سهم 
بریکس ۳۷.۴ درصد وســهم گروه هفت 

۲۹.۳ درصد است.
پوتین تاکید کــرد بریکس نه فقط امروز 

نقــش مهمی در اقتصــاد جهانی دارد بلکه کاملا بدیهی اســت که این نقش در 
آینده نیز افزایش خواهد یافت. کشــورهایی که بخشی از بریکس هستند در واقع 

محرک های رشد اقتصادی جهانی محسوب می شوند.
رهبر روسیه تاکید کرد کار مشترک بریکس برای تسریع رشد اقتصادی-اجتماعی 
و تضمین توســعه پایدار نتایج ملموسی به همراه دارد و در واقع به بهبود رفاه و 

کیفیت زندگی شهروندان عادی کشورهایمان کمک می کند.
به گفته پوتین، ارقام خود گویای این موضوع هســتند. وی به آماری اشــاره کرد 
که بر اســاس آن مجموع تولید ناخالص داخلی بریکس بیش از ۶۰ تریلیون دلار 
و سهم کل آن در تولید ناخالص جهان با اطمینان، بیشتر از رقم مربوط به گروه 

موسوم به گروه هفت است و همچنان به رشد خود ادامه می دهد.
وی افزود: در دهه های اخیر بیش از ۴۰ درصد رشد تولید ناخالص داخلی جهانی، 
یعنی کل پویایی اقتصاد جهانی، از کشورهای بریکس بوده و بر اساس نتایج سال 
جاری، میانگین نرخ رشد اقتصادی در بریکس چهار درصد پیش بینی شده است

پوتین همچنین گفت: این نرخ بالاتر از نرخ در کشورهای گروه هفت با رقم ۱.۷ 
درصد و نرخ های جهانی با رقم ۳.۲ درصد است.

بریکس چشم اندازهای پایدار و قابل اعتمادی دارد
رئیس جمهور روسیه، در نشســتی با روسای رســانه های بریکس قاطعانه اظهار 
کرده است بریکس چشــم اندازهای پایدار و قابل اعتمادی دارد، زیرا در بریکس 
شرکت کنندگان با ارزش های مشترک متحد شده اند و درک مشترکی از چگونگی 

ایجاد روابط با یکدیگر دارند.
پوتین گفت بریکس دارای چشــم اندازهای خوب، با ثبات و قابل اعتمادی است و 
بار دیگر تکرار می کنم اعتماد من بر این واقعیت استوار است که ما واقعا ارزش ها 
و درک مشــترکی از چگونگی ایجاد روابط با یکدیگر داریم.او خاطرنشــان کرد: 
اگر کشــورهایی مانند برزیل، روسیه، هند، چین، مصر، عربستان سعودی، امارات 
متحده عربی و سایر کشورهای عضو که در حال حاضر ۱۰ کشور عضو هستند و 
همچنین ۳۰ کشــوری که به بریکس علاقه نشان می دهند، با هدایت این اصول 
مشــترک پیش بروند، این ســازمان بر پایه های مستحکم، توسعه خواهد یافت و 
همین اســاس، عنصر اصلی نظم نوین جهان چندقطــبی، قابل اعتماد از لحاظ 

امنیت و توسعه برای همه و افراد مشمول این سازمان خواهد بود.
کشورهای بریکس باعث رشد اقتصادی خواهند شد

او در مجمع تجاری بریکس گفته است تولید ناخالص داخلی )GDP( کشورهای 
عضو بریکــس از تولید ناخالص داخلی کشــورهای گروه هفــت فراتر رفته و با 
اطمینان به رشــد خود ادامه می دهد.پوتین تاکید کرده رشد کل تولید ناخالص 
داخلی بریکس برای ســال ۲۰۲۴ به میزان چهار درصد پیش بینی می شــود، در 
حالی که انتظار می رود کشورهای گروه هفت ۱.۷ درصد رشد کنند. بریکس نقش 

قابل توجه و رو به رشدی در اقتصاد جهانی ایفا می کند.
پوتین افزود: کشــورهای عضو بریکس محرک های رشــد اقتصادی هســتند و 
اکثر رشــد تولید ناخالص داخلی در ســال های آینده از آنها حاصل خواهد شــد 

و همچنین ادعا کرد اقتصاد آنها با گذشــت زمان 
کمتر به نفوذ خارجی وابسته خواهد شد.

وی همچنین یادآور شد بریکس حدود یک چهارم 
صادرات کالاهای جهانی را تشــکیل می دهد، در 
حالی که شرکت های کشورهای عضو بر بسیاری 
از بازارهای کلیــدی ازجمله منابع انرژی، فلزات، 
مواد غذایی، یعنی بازارهــای کالاهایی که بدون 
آنها توســعه اقتصــادی پایدار غیرممکن اســت، 

تسلط دارند. نژاد بشر بدون بریکس وجود ندارد
رئیس جمهــور روسیه مطمئن اســت که بدون 
کشــورهای بریکس و ســهم آنها در تامین مواد 

غذایی، نژاد بشر نمی تواند وجود داشته باشد.
پوتیــن بیان کــرد: در برخی از موارد، نژاد بشــر به هیچ وجــه نمی تواند بدون 
کشــورهای بریکس وجود داشته باشــد، منظورم بازارهای مواد غذایی و انرژی 
است. همچنین در زمینه های با تکنولوژی بالا، به ویژه در توسعه هوش مصنوعی 
و اســتفاده از آن، نه فقط شایستگی هایی را کســب کردیم بلکه در برخی موارد 

پیشگامان آن هستیم.
پوتین حقایق ذکر شده را مهم ترین، آشکارترین، قابل مشاهده و بزرگترین تغییر 
جهان در زمان های اخیر خواند. وی معتقد است: هیچ چیز خاصی در اینجا وجود 
ندارد، جهان دائما در حال تغییر اســت و رهبران همیشه ظاهر می شوند، ما باید 

آن را با آرامش در نظر بگیریم و بر اساس آن باید با یکدیگر روابط ایجاد کنیم.
کدام گروه بیشترین سهم را در رشد اقتصاد جهان دارد؟

هنوز پول رایج در بریکس در نظر گرفته نشده است
ولادیمیر پوتین در نشست با روسای رسانه های برجسته بریکس گفته که تاکنون 
موضوع ایجاد واحد پول مشترک کشورهای بریکس مورد توجه قرار نگرفته است 
و در حال حاضر در مورد واحد پول مشــترک بریکس، باید بسیار مراقب باشیم؛ 
باید به تدریج و بدون عجله در این زمینه اقدام کنیم. کشورهای بریکس در حال 
بررسی فرصت هایی برای استفاده از ارزهای ملی و ایجاد ابزارهایی هستند که در 

حال حاضر چنین کارهایی را ایمن می کند.
باید سرمایه بانک بریکس افزایش یابد

رئیس جمهور روسیه تصریح کرده ما بانکی را به ریاســت دیلما روســف ایجاد 
کردیم و کارهــای زیادی باید در این زمینه انجام دهیــم که نیاز به افزایش 
ســرمایه دارد. همچنین باید بستر بیمه مربوطه، ذخیره ارزها را ارزیابی کنیم 

و همه این موارد باید به تدریج تقویت شــوند تا واقعا ابزار کار باشند.
کشــورهای بریکس باید زیرساخت دیجیتال واحد ایجاد کنند

پوتین در ســخنرانی اش در مجمع تجاری بریکس هم اظهار کرد کشــورهای 
بریکس نیاز به ایجاد زیرســاخت دیجیتال واحد در داخل این انجمن دارند.

بــه گفته وی، به عنوان بخشی از این کار، قرار اســت مرکز صلاحیت بریکس 
در ســازمان توســعه صنعتی ملل متحد افتتاح شــود. ما در حال کار بر روی 
بخش دیجیتال، توســعه مشــترک تجارت الکترونیک، پیاده سازی اینترنت و 
فناوری های هوش مصنوعی و پردازش به اصطلاح داده های بزرگ هســتیم. 
صنعت مرکز صلاحیت بریکس در سازمان توسعه صنعتی ملل متحد )یونیدو( 
برای تعمیق همکاری در زمینه دیجیتالی سازی افتتاح خواهد شد و در آینده 

زیرســاخت دیجیتال واحد برای بریکس ایجاد خواهیم کرد.
وی خاطرنشــان کــرد: تعریف رویکردهــای هماهنگ کســب و کار، مردم و 
سازمان های دولتی مربوطه در مورد اســتفاده از بیومتریک و تضمین امنیت 
اطلاعــات مهم اســت و توصیه های مربوطه شــما در این زمینــه را بررسی 

می کنیم.

معاون سیاســتگذاری و توســعه معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با اشــاره به فناوری های عرضه شده در نمایشگاه 
جیتکس دبی، گفت: در این نمایشــگاه، ســرویس پارکینگ هوشــمند به نمایش گذاشته شده است؛ فناوری ســاخت این سرویس در اختیار 
متخصصان کشــور ما نیز قرار دارد، اما متأسفانه در کشــور به خوبی از پتانسیل های آن بهره برداری نشده است.به گزارش ایسنا، مهدی الیاسی 
در حاشیه بازدید از پاویون اســتارت آپ های فعال کشورهای مختلف )کره، هند، ایران و ...( در چهل و چهارمین دوره نمایشگاه جیتکس، اظهار 
کرد: جریان هوش مصنوعی که امروزه به راه افتاده اســت، بر تغییر نســل و ضرورت توجه به فناوری های جدید تاکید دارد؛ این در حالی اســت که کاربردی ســازی فناوری های موجود 
به ویژه هوش مصنوعی در مسیر پیشــرفت و نوآوری امروزی اهمیت کلیدی دارد و غفلت از فناوری های موجود می تواند مانع بهره وری کامل از ظرفیت ها و دســتاوردهای فعلی شود.وی، 
»کاربردی سازی حداکثری تکنولوژی های موجود« را نقطه تمرکز کشورهای همتراز ایران خواند و گفت: استارت آپ های خارجی حاضر در این نمایشگاه، تکنولوژی های موجود در ایران را 
که اغلب در شتاب دهنده ها و مراکز سرمایه گذاری ما از آنها به عنوان تکنولوژی منسوخ یاد می شوند، به نمایش گذاشته اند. این امر نشان می دهد با رویکردی نوآورانه می توان از ظرفیت های 

تکنولوژی های موجود، بهره وری بالایی به دست آورد و آنها را به ابزاری برای تحول و پیشرفت تبدیل کرد.

معاون سازمان توسعه تجارت گفت: دو هفته پیش الحاقیه موافقتنامه تجارت آزاد بین ایران و سوریه در کمیسیون اقتصادی مجلس به تأیید نهایی 
رسید و در صف ورود به صحن علنی مجلس قرار دارد.به گزارش خبرنگار مهر، ۱۴ سال پیش موافقتنامه تجارت آزاد بین ایران و سوریه امضا شد 
اما این موافقت نامه تا امروز عملًا اجرایی نشده است؛ این در حالیست که با توجه به وجود رابطه بسیار خوب سیاسی و نزدیک بخش خصوصی ایران 
و سوریه، در صورتی که این موافقت نامه اجرایی می شد امروز سطح مبادلات تجاری دو کشور قطعاً بهتر از شرایط فعلی بود.در حال حاضر به دلیل 
وجود برخی از موانع از جمله مشکلات بانکی و حمل و نقل و البته عدم اجرای موافقت نامه مذکور سطح مبادلات تجاری دو کشور نتوانسته از ۳۰۰ 
میلیون دلار عبور کند.بر همین اساس آذر ماه پارسال با حضور هیئت بلندپایه از بخش خصوصی و اتاق بازرگانی، صنعت و کشاورزی سوریه در کنار 

نخست وزیر و هیئت بلندپایه دولتی سوریه، موافقت نامه الحاقی برای تجارت آزاد امضا شد تا مانع اجرایی شدن توافقنامه تجارت آزاد بین دو کشور برطرف شود.در همین راستا محمدصادق 
قنادزاده معاون ارتقای کسب و کارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت ایران در گفتگو با خبرنگار مهر درباره آخرین وضعیت الحاقیه مذکور اظهار کرد: دو هفته پیش الحاقیه موافقت 
نامه تجارت آزاد بین ایران و سوریه در کمیسیون اقتصادی مجلس به تأیید نهایی رسید و در صف ورود به صحن علنی مجلس قرار دارد.وی افزود: وقتی کمیسیون تخصصی تأیید کند 

زمان زیادی نمی کشد تا صحن نیز با آن موافقت کند.

بهره برداری از فناوری های موجود، زمینه ساز تحول و 
نوآوری در کشور

معاون توسعه تجارت در گفتگو با مهر عنوان کرد؛

یک گام تا تجارت آزاد با سوریه

کدام گروه بیشترین سهم را در رشد اقتصاد جهان دارد؟
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در پیش نویس سند ملی هوش مصنوعی علاوه بر تدوین راهبردها و 
اقدامات ملی، محورهای اولویت دار و کلان پروژه های به کارگیری هوش 
مصنوعی در ۹ بخش مشــخص شده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، 
تدوین ســند هوش مصنوعی در معاونت علمی ریاست جمهوری، از 
ســال ۹۸ در معاونت آغاز شــد و نهایتاً سال ۱۴۰۰ نسخه اولیه سند 
آماده شــد و در حال حاضر پیش نویس این ســند در صحن شورای 
عالی انقلاب فرهنگی در حال بررســی اســت. بعد از تصویب سند در 
شــورا و حداکثر طی ۶ مــاه، »مرکز ملی هــوش مصنوعی« موظف 
اســت با همکاری دستگاه های مرتبط برنامه های ملیّ کاربست هوش 
مصنوعی در حوزه های کاربردی اولویت دار را تهیه و به اطلاع ســتاد 
راهبری اجرای نقشــه جامع علمی کشور برساند.تدوین سند راهبرد 
ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی ایران گام مهمی برای استفاده 
بهینه از ظرفیت های هوش مصنوعــی برای تقویت بنیان های علمی 
و پژوهشی در راستای پیشــرفت کشور در همه عرصه های مرتبط با 
حکمرانی ملی، منطقه ای و ارتباطات جهانی اســت. همچنین نقش 
هوش مصنوعی در همه قلمروهای مرتبط با مدیریت شهری، فرایندها 
و تعاملات صنعتی، کشاورزی، خدماتی و تنظیم نظام مند روابط بین 
دستگاهی و همچنین ارتباط هوشمند با همه عناصر مرتبط با کسب و 
کارها و همه حوزه های علم و دانش مرتبط با سلامت و درمان، امنیت 
غذایی، محیط زیســت و هوای پاک، ترابری زمینی، ریلی و هوایی و 
البته امــور مرتبط با صنایع مهم و راهبردی اعم از هوافضا، زیســت 
فناوری، نانو، علوم شناختی و ســایر عرصه های علم و فناوری، منشأ 
تغییرات و تحولات بزرگ اســت. اگر در دوره ای صنعت نفت، صنعت 
برق و فناوری اطلاعات باعث تحول همه جانبه ی صنعت شــد، امروزه 
یکی از مهم ترین حوزه های فناورانه ای که با توجّه به گذشــته، حال و 
آینده تحوّل آفرین خود بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است، علوم 
و فناوری های هوش مصنوعی است. با عنایت به ذات فناوری های نوین 
و مزیت های حاصل از پیشگامی در این فناوری ها، کشورهای بسیاری، 
بــر هوش مصنوعی و کارکردهای آن در بخش های مختلف فرهنگی، 
اجتماعی و اقتصادی متمرکز شده اند.کشور ما نیز، یکی از کشورهای 
پیشرو در زمینه ی خلق دانش و انتشار مقالات علمی در حوزه هوش 
مصنوعی است و توسعه ی زیست بوم کسب وکارهای نوپا و شکل گیری 
شــرکت های دانش بنیان این حوزه، نشان می دهند که با برنامه ریزی 
منســجم و جامع، می توان دســتاوردهای قابل توجهی را از توسعه ی 
هوش مصنوعی در کشور انتظار داشت.بدون شک برای ارتقای جایگاه 
کشور در حوزه هوش مصنوعی و کسب جایگاه خود از بازارهای جهانی 
و رسیدن به جمع کشورهای برتر دنیا، راه پرفرازونشیبی در پیش است 
و لازمه ی آن بالا بردن کیفیت زندگی، رضایتمندی جامعه، خودباوری، 
رشد اقتصادی، توانمندســازی نیروی انسانی، توجه ویژه به نخبگان، 
فرهنگ سازی، ترویج و آموزش مفاهیم و مبانی علمی، تسهیل فضای 
کســب وکار، توجه ویژه به بخش خصوصی، تسهیل انتقال فناوری و 
توسعه ی فناوری های زیرساختی و تنظیم گری متناسب با الزامات این 
حوزه اســت.جایگاه ایران در هوش مصنوعی در افق ۱۴۱۲براســاس 
آنچه که به عنوان چشــم انداز در پیش نویس ســند هوش مصنوعی 
معاونت علمی آمده، ایران در افق ۱۴۱۲ باید با برخورداری از زیست بوم 
هوش مصنوعی پیشــرفته و نوآور مبتنی بر اصول و ارزش ها، اتکا بر 
قابلیت ها و توانمندی های ملی و تعاملات بین المللی، بین کشورهای 
پیشــرو هوش مصنوعی دنیا قرار بگیرد و با اســتفاده از این فناوری 
در حکمرانی، موضوعات کلان کشــور، ثروت آفرینی و رفاه اجتماعی 

بیشترین بهره وری را ایجاد کند.

در پیش نویس سند هوش مصنوعی؛

کلان پروژه های ملی هوش 
مصنوعی مشخص شد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران به روایتی دیگر!!

معرفی کامل نسل جدید پژو ۳۰۰۸ در نسخه برقی با حداکثر ۳۲۰ اسب بخار

نسل جدید پژو ۳۰۰۸ فعلًا در نسخهٔ تمام الکتریکی معرفی شده است اما بعداً نسخه های بنزینی هیبریدی و پلاگین هیبریدی هم 
برای آن ارائه خواهد شد.پس از انتشار تصاویر رسمی، پژو حالا به طور کامل نسل جدید کراس اوور ۳۰۰۸ را معرفی و مشخصات 
آن را اعلام کرده اســت. این خودرو فعلًا در نسخه برقی و با نام E-۳۰۰۸ معرفی شده است. نسل جدید کراس اوور کامپکت پژو 
 Electeric استلانتیس ساخته شده است. تیپ پایه این خودرو که STLA Medium اولین خودرویی اســت که روی پلت فرم جدید
۲۱۰ نام دارد، از یک موتور الکتریکی با ۲۱۰ اسب بخار قدرت و ۳۴۳ نیوتن متر گشتاور در جلو استفاده می کند و با باطری ۷۳ 
کیلووات ساعتی برد ۵۲۵ کیلومتری را در اختیار راننده قرار می دهد. کسانی که خواهان برد بیشتری هستند می توانند سراغ مدل 
Long Range ۲۳۰ Electric بروند که همچنان فقط یک موتور در جلو دارد اما به باطری های بزرگ تر ۹۸ کیلووات ساعتی مجهز 
است که برد را به ۷۰۰ کیلومتر افزایش می دهد. این مدل همچنین قدرت بیشتری برابر با ۲۳۰ اسب بخار دارد اما گشتاور آن 
با تیپ پایه یکسان است. بالاترین تیپ این کراس اوور فرانسوی هم Electric ۳۲۰ نام دارد که یک موتور ۱۱۰ اسب بخاری را به 

تیپ پایه اضافه می کند و مجموع خروجی را به ۳۲۰ اسب بخار می رساند.

واکنش تند اینفانتینو به نژادپرستی در فوتبال
رئیس فیفا به نژادپرســتی در دیدارهای روز شــنبه در اروپا واکنش نشان داد و خواستار تنبیه شدید تیم هایی شد که هوادارانشان توهین 
می کنند.به گزارش  ایسنا، جیانی اینفانتینو، رئیس فدراسیون بین المللی فوتبال، خواستار بازنده  اعلام شدن باشگاه هایی شد که هوادارانشان 
به دلایل نژادی به بازیکنان بی احترامی می کنند. او این موضوع را در صفحه اینستاگرامش بیان کرد.شنبه شب هواداران اودینزه در جریان 
رقابت های ســری آ به مایک مانیان، دروازه بان فرانســوی میلان، توهین نژادی کردند که باعث شد این بازیکن زمین را ترک کند و بازی 
متوقف شود. میلان در نهایت با نتیجه سه بر دو پیروز شد. در یک مسابقه از رقابت های چمپیونشیپ انگلیس نیز هواداران شفیلدونزدی 
توهین های نژادپرستانه ای را نسبت به کیسی پالمر، هافبک کاونتری، انجام دادند و در نهایت کاونتری با نتیجه دو بر یک پیروز شد.اینفانتینو 
در یادداشتی اینستاگرامی نوشت: »اتفاقاتی که روز شنبه در اودینزه و شفیلد رخ داد کاملا مشمئزکننده و غیر قابل قبول اند. هیچ جایی برای 
نژادپرستی به هر شکلی در فوتبال و جامعه وجود ندارد. من حمایتم را از بازیکنانی که در مسابقات روز شنبه متحمل توهین های نژادپرستانه 
شدند اعلام می کنم. ما به همه ارکان نیاز داریم تا آموزش را در این زمینه از مدرسه شروع کنند تا اطمینان حاصل شود که نسل های آینده 
بدانند نژادپرستی در فوتبال یا جامعه جایی ندارد. ما باید الان تصمیم گیری کنیم و تیمی را که هوادارانش رفتارهای نژادپرستانه داشته اند، 

جریمه کنیم و بازی را تمام شده اعلام و تیمی را که هوادارانش توهین نژادپرستانه کردند، بازنده اعلام کنیم.

پیشنهاد

چهره روز

رمان اعترافات
رمــان اعترافــات اولین رمــان بلند نویســنده ژاپنی، 
میناتو کانائه اســت که در زمان انتشــارش با استقبال 
بی نظیری روبه رو شد و نویسنده آن در زمره بزرگ ترین 
نویسنده های معاصر ژاپن قرار گرفت. میناتو کانائه موفق 
شــده جوایز ادبی بسیاری را از آن خود کند که از جمله 
آن ها می توان به هونتایشــو، شــرلی جکسون و جایزه 
ادبی الکس اشاره کرد. رمان اعترافات داستان یک معلم 
دوران راهنمایی است که دختر چهارساله اش توسط دو 
نفر از دانش آموزان خودش به قتل می رســد. اتفاقی که 
تاثیر بســیار شــدیدی روی او می گذارد و منجر به این 
می شود که این معلم تصمیم بگیرد به جای رفتن پیش 
پلیس، خودش موضوع را پیگیری کند. احســاس انتقام 
شخصی در وجود او زبانه می کشد و شکل کتاب به شیوه 
اعتراف های مختلف نوشته شده است. در واقع خواننده کارهایی که این معلم برای انتقام گرفتن از این 
دانش آموزانش انجام می دهــد، می خواند. رمان اعترافات در ۶ بخش، از زبان راوی های متعددی که به 
نوعی در این اتفاق نقش داشتند روایت می شود که ابعاد جدیدی از ماجرا را به خواننده نشان می دهد. 
در خلال همین اتفاقات و داستان است که سیستم آموزشی، روابط خانوادگی، روابط بین مادر و فرزند و 
روابط بین معلم و شاگرد و دیگر مسائل به چالش کشیده می شود. درست مانند کتاب تاوان )اثر دیگری 
از همین نویسنده(، شخصیت های اصلی رمان اعترافات نیز نوجوان هستند. یعنی شخصیت های اصلی 
در سنی اند که هیچ رفتاری، هیچ کنشی، هیچ تصمیم و عملکردی از آن ها بعید نیست. بسیاری مسائل 
کوچک و بزرگ که به نظر والدین و اطرافیان بی اهمیت می رسند در شکل گیری شخصیت و رویکردی 
که آن ها در پیش می گیرند، تاثیر می گذارد. کمبود محبت، نادیده گرفته شــدن، جدایی ها و طلاق ها، 

رقابت، رفاقت، همه و همه تاثیر خاص خودش را دارند.

شان پن
تولد: سال ۱۹۶۰ میلادی

Carlito's Way فیلم ،Milk فیلم ،Mystic River فیلم های برتر: فیلم
مهم ترین جوایز: کســب دو جایزه اسکار شــان پن، بازیگر، کارگردان، 
نویســنده و تهیه کننده آمریکایی در ســال ۱۹۶۰ در ایالت کالیفرنیا 
در کشور آمریکا متولد شــد. او درابتدای دوران فعالیت هنری خود به 
ساخت فیلم هایی کوتاه مشغول بود و پس از آن وارد حرفه بازیگری شد. 
شان پن در دهه ۸۰ میلادی با هنرنمایی در طیف وسیعی از نقش های 
مختلف توانست تحسین بسیاری از منتقدین سینمایی را به دست آورد 
و پــس از حضور در فیلم هایی مانند راه کارلیتــو و راه رفتن مرد مرده 
توانست خود را به عنوان یک بازیگر درجه یک به جهان معرفی کند. او 
در ســال ۲۰۰۳ با ایفای نقش در فیلم رودخانه مرموز و در سال ۲۰۰۸ 
با ایفای نقش در فیلم میلک توانست جایزه اسکار بهترین بازیگر نقش 
اصلی مرد را به دســت آورد. او همچنین ســه بار دیگر نامزد کسب این 
 Sean :جایزه ارزشــمند شــده بود ولی نتوانست بیش از ۲ بار این جایزه را به خودش اختصاص دهد. شان جاستین پن )انگلیسی
Justin Penn؛ زادهٔ ۱۷ اوت ۱۹۶۰( بازیگر و کارگردان آمریکایی است.او بازیگری را در تلویزیون و با حضور در قسمتی از مجموعهٔ 
تلویزیونی خانه کوچک )۱۹۷۴( به کارگردانی پدرش، لئو پن آغاز کرد. او بازیگری در سینما را در ۱۹۸۱ با حضور در درام شیپور 
خاموشی آغاز کرد و در دههٔ ۱۹۸۰ در نقش های گوناگونی از فیلم ها، از جمله اوقات خوش در ریجمونت های )۱۹۸۲( و پسران 
بــد )۱۹۸۳( ایفــای نقش کرد.پن برای ایفای نقش در درام های جنایی از فاصله نزدیــک )۱۹۸۶(، ایالات گریس )۱۹۹۰( و راه 
کارلیتو )۱۹۹۳( مورد توجه منتقدان قرار گرفت. او با بازی در درام راه رفتن مرد مرده )۱۹۹۵( به بازیگری برجسته بدل شد و 
برای نخستین بار نامزد دریافت جایزهٔ اسکار گردید. او بار دیگر برای ایفای نقش در درام-کمدی رذل و دوست داشتنی )۱۹۹۹( 
ساختهٔ وودی آلن و درام من سم هستم )۲۰۰۱( نامزد دریافت دو جایزهٔ اسکار شد.نقش آفرینی پن در رودخانه مرموز )۲۰۰۳( و 
میلک )۲۰۰۸( دو جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر مرد را برای او به دنبال داشت. او برای اون خیلی دوست داشتنیه )۱۹۹۷( برندهٔ جایزهٔ 
بهترین بازیگر مرد از جشنواره کن و برای فیلم مستقل جارو جنجال )۱۹۹۸( و ۲۱ گرم )۲۰۰۳( برندهٔ جایزهٔ بهترین بازیگر مرد 
در جشنواره فیلم ونیز شد. پن کارگردانی فیلم بلند را در دونده هندی )۱۹۹۱( تجربه کرد و این فعالیت با درام نگهبان گذرگاه 

)۱۹۹۵( و فیلم معمایی قول )۲۰۰۱( ادامه یافت؛ این سه فیلم با نظرات مثبت منتقدان همراه بودند. 

فرهنگ

یکی از شــرکت های دانش بنیان کامپوزیــت دندانی حاوی 
نانــوذرات را برای جلوگیری از پوســیدگی دندان به ویژه در 
کودکان تولید و به بازار عرضه کرده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از ستاد نانو، محمد موذن، رییس هیات مدیره یک 
شرکت دانش بنیان گفت: نسل اول ترکیبات مورد استفاده در 
شــیاربندی، مواد رزینی بودند و در جدیدترین فرمولاسیون 
ایــن مواد، از نانوذرات اســتفاده می شــود و محصول ما نیز 
کامپوزیت دندانی اســت که در آن از نانوذرات استفاده شده 
است.وی افزود: این کامپوزیت هم شیار دندان را پر می کند و 
به دلیل بهره مندی از نانوذرات، با رهایش فسفات و کلسیم به 
استحکام بهتر دندان نیز کمک شایانی خواهد کرد. شیارهای 
دندان به ویژه در کودکان یکی از فضاهای آسیب پذیر و مستعد 
پوسیدگی است که با شیاربندی می توان مانع پوسیدگی شد.

موذن ادامه داد: البته در بزرگســالان نیز این شــیارها وجود دارد، اما عمق شیارها در کودکان بیشتر است. 
مواد رزینی تنها سطح شیار را می پوشاند، ولی این کامپوزیت ها به عمق شیار نفوذ کرده و آن را پر می کنند. 
در صورت عدم پرکردن این شــیارها احتمال گیرکردن غذا در این شــیارها و پوسیدگی دندان وجود دارد.

این فعال فناور تاکید کرد: در حال حاضر خط تولید این کامپوزیت دندانی راه اندازی شده و تقریبا ۱۰ هزار 
سرنگ در ســال تولید داریم و به بازار داخل کشور عرضه می شود. درمانگاه های سازمان تامین اجتماعی و 
مراکز درمانی دانشگاه های علوم پزشکی از جمله مشتریان این محصول دانش بنیان ایرانی هستند.به گفته 
وی، این محصول تازه وارد بازار شده و انتظار می رود که روند رو به رشدی در فروش داشته باشد.مدیر عامل 
این شــرکت دانش بنیان تاکید کرد: با توجه به پتانسیل بازار داخل کشور و بازارهای صادراتی، فرصت های 
زیادی برای این محصول در بازار داخل و خارج از کشور وجود دارد و کامپوزیت دندانی ما یک سوم نمونه های 
خارجی قیمت دارد، در حالی که از نظر کیفیت با این محصولات خارجی قابل رقابت است. تاییدیه های لازم 

و پروانه تولید این محصول را گرفته ایم.

با تولید ۱۰ هزار سرنگ در سال؛

نانو شیاربند دندان وارد بازار شد

چهار شنبه 13 تیر 1403  26 ذی الحجه 1445  3 جولای 2024
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    سال بیستم    شماره  5436

یکشنبه 29 مهر 1403    16 ربیع الثانی 1446  20  اکتبر 2024

    سال بیستم    شماره  5519
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